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§ 1
Godkännande av dagordning och tid för justering 

Beslut 
Ordförande Johan Paccamonti (M) öppnade mötet. Dagordningen 
godkändes.
 
Ordförande Johan Paccamonti ( M) och vice ordförande Lillemor 
Samuelsson (V) utsågs att justera protokollet. Protokollet justeras 
fredagen den 24 april. Paragraferna 9, 15, 17-18 justerades 
omedelbart.
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§ 2
Medborgarförslag - Vi är fågelräddare 
BRO 2020/113

Beslut 
Nämnden överlämnar förslaget till förvaltningen för beredning.

Handlingar i ärendet
 271772 Medborgarförslag - Vi är fågelräddare
 BRO 2020/113-2 §2 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Medborgarförslag - Vi är fågelräddare 
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§ 3
Medborgarförslag om bygge av cykelbana 
BRO 2020/114

Beslut 
Nämnden överlämnar förslaget till förvaltningen för besvarande.

Handlingar i ärendet
 271790 MBF Bygge Av Cykelbana
 BRO 2020/114-5 §3 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Medborgarförslag om bygge av cykelbana
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§ 4
Medborgarförslag om hundrastgård i Äppelviken, 
Smedslätten och Ålsten 
BRO 2020/117

Beslut 
Nämnden överlämnar förslaget till förvaltningen för besvarande.

Handlingar i ärendet
 271795 MBF Hundrastgård i Äppelviken, Smedslätten och 

Ålsten
 BRO 2020/117-4 §4 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Medborgarförslag om hundrastgård i 
Äppelviken, Smedslätten och Ålsten
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§ 5
Medborgarförslag om att upplåta äng till odlingslotter 
BRO 2020/143

Beslut 
Nämnden överlämnar förslaget till förvaltningen för besvarande.

Handlingar i ärendet
 272357 Medborgarförslag odlingslotter
 BRO 2020/143-3 §5 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Medborgarförslag om att upplåta äng till 
odlingslotter
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§ 6
Medborgarförslag om att bygga träbelagt 
soldäck/sittplatser vid Tranebergs fritidspark 
BRO 2020/119

Beslut 
Nämnden överlämnar förslaget till förvaltningen för besvarande.

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/119-4 MBF soldäck Traneberg
 BRO 2020/119-3 §6 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Medborgarförslag om att bygga träbelagt 
soldäck/sittplatser vid Tranebergs fritidspark
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§ 7
Medborgarförslag om gångväg mellan Vidängsvägen och 
Hunnebergsvägen 
BRO 2020/160

Beslut 
Nämnden överlämnar förslaget till förvaltningen för besvarande.

Handlingar i ärendet
 277364 MBF gångväg
 BRO 2020/160-1 §7 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Medborgarförslag om gångväg mellan 
Vidängsvägen och Hunnebergsvägen 
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§ 8
Inkommen skrivelse om  plats för spontanidrott i Annedal 
BRO 2020/158

Beslut 
Nämnden lägger skrivelsen till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 275880 Skrivelse spontanidrottsytor Annedal BRO 2020-158
 BRO 2020/158-4 §8 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Inkommen skrivelse om plats för 
spontanidrott i Annedal
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Beslutsärenden

§ 9
Underlag för budget 2021 med inriktning 2022 och 2023 
för Bromma stadsdelsnämnd 
BRO 2020/140

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till Underlag 
för budget 2021 med inriktning 2022 och 2023 för Bromma 
stadsdelsnämnd med följande tillägg:
 
Förvaltningen fångar väl de utmaningar som Bromma står inför och 
pekar ut ett stort antal viktiga strategiska satsningar som de 
grönblåa partierna till fullo står bakom. Utöver det som finns med i 
förvaltningens förslag vill de grönblåa partierna lägga till följande 
strategiska satsningar.
 
1.1 En modern storstad med möjligheter och valfrihet för alla
 
Äldreomsorgen
 
Beredskapen vid kriser ska ses över i samverkan med andra aktörer.
 
Stärka möjligheterna till kontinuerlig kompetensutveckling vad 
gäller säkerhet, hantering av hälsorisker och smittspridning för att 
skydda medarbetare och brukare inom omsorgen.
 
Arbetsmarknad
 
Ungdomars kunskap och kontakt med arbetslivet ska uppmuntras 
genom exempelvis att erbjuda unga sommarjobb i stadsdelens 
verksamheter där så är möjligt och genom samverkan med lokala 
näringslivet.
 
1.2 En hållbart växande och dynamisk storstad med hög tillväxt
 
Stadsmiljö
 
Miljöprogrammet ska uppdateras aktivt, så att verksamheterna får 
tydliga mål och handlingsplaner för hur de ska minska sin miljö- 
och klimatpåverkan
 
1.3 En ekonomiskt hållbar och innovativ storstad för framtiden
 
Stadsmiljö
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En koldioxidbudget ska tas fram tillsammans med 
Miljöförvaltningen ta fram en koldioxidbudget, för att se hur 
stadsdelen så effektivt som möjligt kan minska klimatpåverkan. Vi 
ska fortsätta att söka pengar från klimatmiljarden där de gör mest 
effekt.
 
Utöver tillägget av de strategiska satsningarna vill den grönblåa 
majoriteten anföra följande:
 
Mot bakgrund av coronakrisen bör stadsdelen, när så är lämpligt, 
bidra till stadens eller andra aktörers utvärderingar av 
krisberedskapen eller vid behov utföra egen översyn. I samverkan 
med ansvariga myndigheter och andra aktörer bör stadsdelen 
utvärdera eventuella åtgärder för att stärka beredskapen i Bromma. 
Detta främst för att klara framtida liknande situationer som dagens 
och fokus för åtgärderna bör då vara exempelvis 
kompetensförsörjning, skyddsutrustning samt tillgång till 
transporter. Men stadsdelen bör även se över beredskapen för andra 
kriser som kan hota tryggheten i Bromma eller de verksamheter 
stadsdelen ansvarar för. Vad gäller kompetensförsörjning är det 
exempelvis viktigt att säkerställa att alla medarbetare och chefer har 
tillräcklig kunskap för att kunna hantera risker som exempelvis 
smittspridning eller andra hälsorisker
 
Coronakrisen inskärper vikten av ett aktivt arbete för att stärka 
företagsklimatet i Bromma samt av att öka ansträngningarna för att 
fler brommabor ska komma i arbete. Förvaltningen bör, tillsammans 
med stadshuset, se över vilka insatser som är möjliga att bidra med 
för att öka de lokala små- och medelstora företagens möjligheter att 
överleva i spåren av coronakrisen. Det kan handla om 
informationsinsatser, stöd för att kunna ta del av de stödpaket som 
finns tillgängliga eller andra insatser inom ramen för stadsdelens 
kompetensområde. Stadsdelen bör aktivt kontakta våra lokala 
företagarföreningar för att undersöka vilket stöd stadsdelen skulle 
kunna ge för att stötta våra lokala företag i samband med Corona-
krisen.
 
Vid sidan av att hantera effekterna av coronakrisen är det självfallet 
viktigt att den ordinarie verksamheten fortsätter att utvecklas och 
förbättras.
 
I detta vill de grönblåa partierna särskilt lyfta fram ansträngningarna 
för att öka tryggheten i Bromma och särskilt betona vikten av att 
engagera Brommas ideella föreningar i det arbetet. Särskilt vad 
gäller platssamverkan kring Brommaplan men också för att öka 
antalet nattvandring och dylikt.
 
Stadsdelen bör också arbeta mer aktivt för att fler lokala 
idrottsföreningar söker föreningsbidrag för öppna verksamheter. 
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Staden i stort bör också verka för att öppna skolors idrottshallar för 
föreningar och civilsamhälle.
 
Arbetet med att stärka den lokala demokratin genom dialoger med 
medborgare ska fortsätta. De medborgardialoger som arrangerats 
kommer att återupptas så snart det är lämpligt med hänsyn till 
coronakrisen. Möjligheterna till att föra dialog digitalt och via 
sociala medier bör utvecklas.
 
Inom äldreomsorgen är det viktigt att hänsyn tas till hög ålder, 
oönskad ensamhet och utsatthet vid beslut om och utförande av 
insatser inom äldreomsorgen. I kommande boendeplanering är det 
också viktigt att samverkan sker med andra aktörer för att 
identifiera behov av nya bostäder med särskild service och ge stöd 
för planering av nya byggnadsprojekt. I boendeplaneringen är 
exempelvis ett väl fungerande program för korttidsboende viktiga. 
Satsningar för att förbättra äldres måltidssituationer bör fortsätta 
och det är viktigt att fånga nutritionstillståndet både inom vård- och 
omsorgsboenden och inom hemtjänsten.
 
Inom förskolan bör man fortsätta arbetet med översyn över 
förskolechefer och förskollärares administrativa arbete med målet 
att minska detta. Man bör också se över om det bör tas fram fler 
arbetssätt för att förskollärarstudenter skall välja Bromma för sin 
VFU med målet att dessa skall stanna i Bromma efter examen. 
Förskolechefer bör även få större möjligheter erbjuds att delta i 
utformningen av förskolors utegård vid exempelvis nybyggnation. 
Stadsdelen bör även bidra till samordning mellan stadsdelarna när 
det gäller skolplattformen för att lyfta förskolans behov. När en ny 
upphandling av permanent system att efterträda Koll genomförs bör 
företrädare från förskolan erbjudas att delta. Detta för att säkerställa 
att förskolans behov kommer med. I kommande arbetet bör även 
den geografiska bristen på nuvarande och framtida förskoleplatser 
tydliggöras och att förskoleplaneringen bör utgå ifrån föräldrars 
önskemål att erhålla förskola nära hemmet. Utbildade förskollärare 
är viktiga för den pedagogiska kvaliteten i förskolan. Bromma 
stadsdelsförvaltning bör därför arbeta ytterligare för att behålla och 
rekrytera legitimerade förskollärare till Brommas förskolor. 
 
Ärendet justeras omedelbart

Sammanfattning av ärendet 
Förvaltningen överlämnar underlag för budget 2021 med inriktning 
för 2022 och 2023. Stadsdelsnämnden ska lämna ett underlag till 
kommunstyrelsen inför den centrala budgetberedningen. 
Underlaget, som utgår från stadens övergripande inriktningsmål, 
ska lyfta strategiskt viktiga utvecklingsområden och utmaningar 
som berör kärnverksamheten. I underlaget redovisar förvaltningen 
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strategiska och prioriterade frågor för de kommande tre åren. 
Utgångspunkter för underlaget är befolkningsutvecklingen, analyser 
av kommande arbete för att uppnå kommunfullmäktiges mål, 
omvärldsfaktorer och större förändringar jämfört med gällande plan.

Förslag till beslut 
Johan Paccamonti m.fl. (M), Hanna Wistrand (L), Karl Persson 
(MP), Adrian Nordén (C) och Mia Widell (KD) lämnade ett förslag 
till beslut (se beslut ovan). 
 
Förslag till beslut 
Johan Heinonen (S) och Lillemor Samuelsson (V) yrkade bifall till 
förvaltningens förslag till beslut. 
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och konstaterade att 
nämnden ställde sig bakom förslaget från M, L, MP, C och KD.
 
Reservation
Johan Heinonen (S) och Lillemor Samuelsson (V) reserverade sig 
till förmån för förvaltningens förslag till beslut.
 
Särskilt uttalande
Johan Heinonen (S) lämnade ett särskilt uttalande:
 
"Till följd av Corona-krisen har förutsättningarna i grunden ändrats 
för stadens verksamheter. Ärendet får därmed ses mer som ett 
underlag som i stor utsträckning kommer behöva ändras utifrån den 
analys som staden kommer göra framgent.
 
Vi avstår därför från att i detta sammanhang kommentera enskilda 
delar i förvaltningens underlag.
I den analys som kommer göras och som behöver vara grund för 
såväl vår nämnds som hela stadens budgetarbete anser vi att 
följande frågor måste vara centrala:
• Vilka resurser krävs för att äldreomsorgen ska kunna garantera en 
bra kvalitet med en hög säkerhet? Hur kan samverkan mellan stad 
och region rörande gränslandet mellan omsorg och vård stärkas?
• Vilka ekonomiska satsningar krävs för att skola och förskola ska 
kunna garantera alla barn och ungdomar en bra undervisning i en tid 
då verksamheten drabbats såväl av en historiskt svag budget 2020 
som stora utmaningar i spåren av Corona-krisen?
• Hur kan staden prioritera välfärd, omsorg och förebyggande arbete 
så att vår stad håller samman, tryggheten ökar och stockholmare 
med behov av stöd kan ges det när behoven sannolikt är större än 
någonsin?
• Vad krävs konkret av ökade insatser för arbetsmarknadspolitik och 
vuxenutbildning för att öka sysselsättningen? Vilka politiska beslut 
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förutsätts för att kunna upprätthålla och höja bostadsbyggandet både 
för att minska bostadsbristen och för att skapa fler jobb?
• Vilka politiska beslut behöver fattas för att säkerställa att 
miljöprogram och klimathandlingsplan kan genomföras även med 
en svag ekonomisk tillväxt?
Det är ingen hemlighet att vi i alla ovanstående punkter haft kritiska 
synpunkter på att det borgerliga styret haft för låga ambitioner 
under 2019 och 2020. Vår uppfattning är inte att behoven i 
ovanstående delar minskat till följd av pandemin.
Det är uppenbart att vårt samhälle kommer ställas inför stora 
utmaningar under kommande år. En negativ tillväxt under 2020 
kommer drabba stadens såväl intäkter som kostnader. Det är därför 
välkommet att regeringen med stöd av Liberalerna och Centerpartiet 
fattat beslut om en historisk stor höjning av statsbidragen till 
kommuner och regioner. Det möjliggör en ambition att möta 
ovanstående utmaningar samt upprätthålla och förbättra 
verksamheternas villkor."
 
Särskilt uttalande
Lillemor Samuelsson (V) lämnade ett särskilt uttalande:
 
"Vi har full förståelse för att budgetunderlaget inte har kunnat väga 
in erfarenheter av corona-pandemin, men utgår från att en första 
analys presenteras före sommaren så att verkningsfulla åtgärder mot 
bristerna inom exempelvis äldreomsorgen kan tas in i budget 2021. 
Nu när vi är mitt i krisen ska all kraft självklart läggas på att 
begränsa smittspridningen och skydda våra äldre och andra 
riskgrupper. När den akuta krisen har avklingat krävs dock en 
genomgripande analys av hur staden har hanterat krisen och hur de 
strukturella förutsättningarna för stadens verksamheter har påverkat 
möjligheterna att klara de allvarliga påfrestningar som pandemin 
har medfört. Av det vi hittills har sett behöver analysen inkludera 
segregationen, bostadspolitiken, personalpolitiken och inte minst 
stadens rådighet över välfärdsverksamheter som finansieras med 
kommunala resurser.
 
Förvaltningen formulerar ambitiösa mål, prioriterade områden och 
strategiska satsningar, men framhåller även de områden som 
kommer att behöva mer resurser för att klara de behov som finns i 
stadsdelen. Vi hoppas att den styrande majoriteten tar till sig detta 
och förstår att det inte räcker med att prata om att man ska satsa på 
kommunens kärnverksamhet, vilken stadsdelsnämnden i stor 
utsträckning ansvarar för, utan att det också kräver mer resurser.
 
Vi vill särskilt framhålla följande:
 
Förskola
Brommas befolkning växer och därmed behovet av förskolor. Nya 
förskolor kräver stora investeringar som verksamheten får stå för. 
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Även avveckling av paviljonger medför ökade kostnader. Bristen på 
utbildad personal driver upp lönekostnaderna. Antalet barn med 
behov av särskilt stöd kräver mer personal.
 
Det är glädjande att läsa att den öppna förskolan i Blackeberg spelar 
en viktig roll. Vi väljer att tolka det som en försäkring om att den 
öppna förskolan får nya egna lokaler då de tvingas flytta under 
2021.
 
Fritidsverksamhet
En fungerande fritidsverksamhet för våra unga är 
trygghetsskapande. Det är därför oroande att det ännu inte finns 
någon plan för ersättning för den lokal som fritidsgården i 
Blackeberg måste lämna nästa år, speciellt med tanke på att antalet 
unga i området ökar och att gården har många besökare. 
Förvaltningen beskriver att fritidsverksamhet behöver bedrivas på 
fler platser i Bromma då antalet ungdomar 13 – 18 år kommer att 
öka med 400 under de närmaste åren i Bromma, men detta ska inte 
ställas mot behovet av en fortsatt fungerande gård i Blackeberg.
 
Individ- och familjeomsorg inklusive socialpsykiatri
Verksamheten har under flera år haft svårt att klara verksamheten 
inom tilldelad budgetram. Under förra året ökade underskottet trots 
vidtagna åtgärder och verksamheten beskriver sig ha fortsatta 
ekonomiska utmaningar under den kommande treårsperioden.
 
Förvaltningen bedömer att vårdbehovet kommer att fortsätta öka. 
Då ökningen är störst när det gäller barn och unga och 
personalbristen har lett till ökad personalomsättning är det mycket 
viktigt att det tillförs tillräckligt med resurser för att våra yngsta och 
mest utsatta medborgare får det stöd de behöver.
 
Äldreomsorg
Hemtjänst i egen regi har under flera år haft svårt att klara sin 
budget. Bland annat innebär det nuvarande ersättningssystemet 
ökad administration, vilket är resurskrävande och kostsamt.
 
Finansieringen av de viktiga verksamheterna Aktivitetscentra och 
Tryggt mottagande sker idag genom ansökan om medel från 
centrala medelsreserven. Detta innebär osäkerhet och 
tidsfördröjning, vilket påverkar möjligheterna till långsiktighet och 
kvalitetssäkring.
 
Anslaget för korttidsboendet Kinesen har varit oförändrat under 
flera år, vilket innebär att man tvingats dra ner på den viktiga 
förebyggande verksamheten med avlastning för anhöriga.
 
Kompetensförsörjning
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Det är viktigt att staden satsar resurser på kompetensförsörjning, 
förvaltningen påpekar att det finns stora behov av 
kompetensförsörjning inom exempelvis hemtjänst, äldrevård, 
socialtjänst och förskola. På Vänsterpartiets initiativ avsatte vår 
tidigare rödgrönrosa majoritet 200 mnkr till en 
kompetensutvecklingsfond, och över tiotusen medarbetare inom 
framförallt välfärdsverksamheterna fick möjlighet till efterlängtad 
och angelägen kompetensutveckling. Vänsterpartiet har lagt fram 
förslag om att skapa en permanent kompetensutvecklingsfond."
 
 
 

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/140-1 Underlag för budget 2021 med inriktning 

2022 och 2023
 BRO 2020/140-3 Bilaga 01 - Kapitalkostnader, Investeringar 

Inovationssatsningar 2021-2023
 BRO 2020/140-2 Bilaga 02 - Redovisning av planerad 

ansökan om klimatinvesteringsmedel
 BRO 2020/140-5.4 Kopia av §9 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Underlag för budget 2021 med inriktning 
2022 och 2023 för Bromma stadsdelsnämnd
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§ 10
Föreningsbidrag 2020 
BRO 2020/42

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens förslag till fördelning 
av föreningsbidrag.
 
Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att teckna avtal med 
Grannstöd Bromma om ett mer långsiktigt stöd i form av att 
stadsdelen täcker kostnaderna för en bil som kan användas av 
Grannstöd Bromma.
 
Grannstöd Bromma är en mycket viktig del av Brommas 
trygghetsarbete och har fått ett kontinuerligt stöd av stadsdelen 
under många år. För att lägga grunden för ett fortsatt välfungerande 
trygghetsarbete bör dock stödet omformas till att bli mer 
långvarigt. Vi anser därför att förvaltningen ska få i uppdrag att 
teckna ett avtal med Grannstöd Bromma om ett mer långsiktigt stöd 
i form av att stadsdelen täcker kostnaderna för en bil som kan 
användas av Grannstöd Bromma. Detta långsiktiga stöd bör senast 
vara på plats i januari 2021.
 
 

Sammanfattning av ärendet 
Ansökan om föreningsbidrag för 2020 har inkommit från 19 ideella 
föreningar som bedriver verksamhet i Bromma och Västerort. De 
flesta av dessa föreningar har lokal anknytning och riktar sig till 
målgrupper som nämnden har ansvar för i sin ordinarie verksamhet. 
Flertalet föreningar bedriver verksamhet som kompletterar eller 
stödjer nämndens verksamhet inom prioriterat område och som 
överensstämmer med nämndens verksamhetsmål. Förvaltningen 
föreslår att bidrag helt eller delvis beviljas till 18 av de föreningar 
som ansökt om föreningsbidrag.

Förslag till beslut
Johan Paccamonti m.fl. (M), Hanna Wistrand (L), Karl Persson 
(MP), Adrian Nordén (C) och Mia Widell (KD) lämnade ett förslag 
till beslut som Johan Heinonen (S) och Lillemor Samuelsson (V) 
anslöt sig till (se beslut ovan).
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterade att nämnden ställde sig bakom förslaget 
från M, L, MP, C, KD, S och V.
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Handlingar i ärendet
 BRO 2020/42-29 (Godkänd - R 1) Fördelning av 

föreningsbidrag 2020
 BRO 2020/42-28 §10 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Föreningsbidrag 2020 
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§ 11
Boendeplan för äldre i region Västerort 2021 med utblick 
mot 2040 
BRO 2020/90

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner reviderad boendeplan för äldre inom 
region Västerort avseende de delar som berör Bromma 
stadsdelsnämnd.
 

Sammanfattning av ärendet 
De förvaltningar som ingår i region Västerort (Rinkeby-Kista, 
Spånga-Tensta, Hässelby-Vällingby och Bromma) har i samarbete 
tagit fram en plan för boende för äldre. Boendeplanen ska vara ett 
dokument där regionens gemensamma behov av ombyggnation, 
avveckling, nyproduktion, driftsformer och inriktningar 
sammanfattas och analyseras. I analysen ingår behovet av vård- och 
omsorgsboende, profilboende, vård- och omsorgsboende med 
särskild inriktning som t ex språk, korttidsboende, servicehus samt 
seniorboende. Äldreboendeplanen bygger på Sweco`s 
framskrivning av äldreomsorgsbehovet i Stockholms stad under 
perioden 2020-2040. Sammantaget i region Västerort bedöms det 
totala behovet av platser inom vård- och omsorgsboende behöva 
utökas under senare delen av perioden.

Beslutsgång
Ordföranden konstaterade att nämnden ställde sig bakom 
förvaltningens förslag till beslut.
 
Särskilt uttalande
Johan Paccamonti m.fl. (M), Hanna Wistrand (L), Karl Persson 
(MP), Adrian Nordén (C) och Mia Widell (KD) lämnade ett särskilt 
uttalande:
 
"Enligt planen kan ett antal somatiska platser behöva konverteras 
till demensplatser/korttidsvårdsplatser. Pensionärsrådet anför då att 
behovet av färdigmöblerade rum kommer att bli större då 
korttidsboende och vistelsetid på boende kommer att bli kortare för 
denna grupp. Detta bör ses över i kommande planering.
 
Eftersom att flera servicehus planeras att avvecklas understryker 
Pensionärsrådet vikten av att all nybyggnation av seniorbostäder bör 
innehålla gemensamma aktivitetsytor, så att oavsett om Micasa eller 
privata aktörer bygger och planerar för seniorboenden så ska ytor 
för aktivitetscentra ingå i dessa planer. Detta bör tas med i 
kommande stadsbyggnadsprocesser.
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I boendeplanen efterfrågas en långsiktig planering vad gäller 
seniorboenden för att anpassa stadens boenden till att möta framtida 
behov och önskemål. Även pensionärsrådets lyfter vikten av en 
analys kring hur många seniorboenden som behövs framöver och 
pekar på att det troligen behövs fler seniorboenden än vad som 
presenteras i planen. Staden bör även se över hur antalet blandade 
generationsboenden skulle kunna öka, bättre möjligheter till 
hisslöningar i smalhus och att det bör kunna bli lättare för äldre att 
genomföra byten för att flytta till bottenvåning."
 
Särskilt uttalande
Johan Heinonen (S) lämnade ett särskilt uttalande:
 
I ett Bromma och Stockholm som växer finns det ett stort behov av 
olika former av boenden för äldre, nu och i framtiden, det handlar 
om såväl biståndsbedömda som icke biståndsbedömda boenden. Vi 
förutsätter att Stockholm stad aktivt driver på för att säkerställa att 
behoven tillgodoses.
 
"I förslaget till Boendeplan för äldre i region Västerort 2021 med 
utblick mot 2040 framgår det att det i Västerort väntas stora 
ökningar av antalet äldre invånare. Rentav ska antalet över 80 år 
fördubblas fram till år 2040, varav Brommas stadsdelsområde 
väntas ha den största numerära ökningen i regionen. Totalt i 
Bromma väntas behovet av biståndsbedömda platser på vård- och 
omsorgsboenden öka med 36%. Ändå så fastlås det att det nu räcker 
med nytillskottet av 72 platser i den planerat kommande privata 
fastigheten längs Västerled i Abrahamsberg. Vi ser med oro på att 
staden riskerar att inte ta höjd för framtida utmaningar och att vi 
tidigare behöver planera för att möta behovet av omsorg för vår 
åldrande befolkning i Bromma och inte äventyra hela Brommas 
kommande behov med endast en privat etablering vid Västerled 
vars detaljplan ännu inte ens är antagen.
 
För perioden 2030-2039 finns ett beräknat behov av ytterligare 450 
platser i vård- och omsorgsboenden, detta ska enligt förslaget ske 
helt i privat nyproduktion.
 
Det är i sig inget negativt med privat ägande av fastigheter för 
samhällsservice men det är högst oroväckande att man helt förlitar 
sig på privata fastighetsbolags agerande. Därtill rimmar det illa med 
de av staden satta övergripande målen för stadens fastighetsbolag 
Micasa:
 
Micasa Fastigheter i Stockholm AB ansvarar för att tillhandahålla 
välskötta, trygga och tillgängliga bostäder till stadens äldre och 
personer med funktionsnedsättning, samt till av staden prioriterade 
grupper. Det är angeläget att bolaget har en ledande roll i stadens 
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äldreboendeplanering och försörjning. Plan för nybyggnad av 
seniorboenden anger inriktningen för det fortsatta arbetet med 
boendeformen. Vi ställer oss frågande till om region Västerorts 
återkommande skrivning om privat nyproduktion inte innebär ett 
avsteg från stadens mål med Micasa och om detta är sanktionerat av 
stadens politiska majoritet. Detta blir särskilt oroväckande då region 
Västerort samtidigt i förslaget fastslår att när det gäller 
Seniorboenden kan Regionen inte förutse hur privata aktörer 
kommer att etablera, alternativt avveckla, verksamheter vilket 
bidrar till en osäkerhet i planeringen. Vilket i sig är märkligt då 
staden direkt och indirekt har god tillgång till mark, och genom 
markanvisning och planmonopolet mycket väl kan styra önskad 
etablering. Vi ser ett växande behov redan nu. Många äldre 
efterfrågar redan idag attraktiva och trygga alternativa 
boendeformer. Vi vill att förvaltningen noga följer utvecklingen och 
driver på för tidigare markanvisningar för vård- och 
omsorgsboenden och seniorboenden inom vårt stadsdelsområde 
såväl till stadens bolag som till privata byggherrar. Men även om vi 
får ett nytillskott av eftertraktade seniorboenden så är det många av 
våra äldre idag som har mycket svårt att klara kostnaderna för 
nyproducerade lägenheter, oavsett om det är ägt eller hyrt boende. 
Vi ser därför gärna att förvaltning tar initiativet till ett 
påverkansarbete i syfte att driva på att det anvisas mark i Bromma 
för seniorboenden på tomträtt med låg avgäld, detta för att 
möjliggöra prisvärda boenden för våra äldre och stimulera till så 
kallade flyttkedjor."
 
Särskilt uttalande
Lillemor Samuelsson (V) lämnade ett särskilt uttalande:
 
"Det var Vänsterpartiet som under förra mandatperioden initierade 
arbetet med ett mer systematiskt arbete för boende för äldre. Arbetet 
omfattade bland annat ett nära samarbete mellan äldrenämnden och 
exploateringsnämnden, men också med privata byggaktörer då vi 
vet att den demografiska utvecklingen kommer att leda till en större 
andel äldre i staden och att det kommer att ställa krav på olika typer 
av boende för att möta olika behov för en allt större grupp äldre. 
Detta är ett arbete som behöver ledas av kommunerna och ingenting 
som kommer att lösas av sig själv, det är glädjande att se att även 
nuvarande majoritet fortsatt på den vägen.
 
I hela staden är det är svårt hitta boende för äldre med psykisk 
ohälsa, som exempelvis yttrar sig i form av ett samlande som lett till 
vräkning eller för personer som har PTSD (posttraumatiskt 
stressyndrom). Det saknas dessutom lämpliga boendeformer för 
målgruppen. Vi menar att staden behöver ta ett 
kommunövergripande ansvar för dessa boenden och att nya 
profilboenden bör etableras som KÖV, kommunövergripande 
verksamhet.
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De lokala boendeplanerna för äldre ger ett viktigt underlag för 
framtida planering och utbyggnad av olika sorters boenden för 
äldre. Det är viktigt att detta underlag får genomslag i 
stadsplaneringen och att stadsbyggnadsnämnden och 
exploateringsnämnden arbetar för att se till att det behov som lyfts 
fram i rapporten tillgodoses inom de givna tidsramarna. För att det 
ska vara möjligt behöver boendeplanerna tas fram i nära samarbete 
med dessa nämnder. Framöver skulle det vara önskvärt att det i de 
lokala boendeplanerna för äldre framgår hur planeringen av nya 
boende för äldre faktiskt ser ut i antal bostäder i olika kategorier i 
markanvisningar och detaljplaner i det område som planen 
omfattar."

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/90-3 (Godkänd - R 2) Boendeplan för äldre i 

region Västerort 2021 med utblick mot 2040
 BRO 2020/90-2 §11 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Boendeplan för äldre i region Västerort 2021 
med utblick mot 2040
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§ 12
Förordnande av tjänsteperson 
BRO 2019/441

Beslut 
Stadsdelsnämnden förordnar avdelningschef Magnus Borgsten med 
rätt att enligt 43 § 1 st. 2 p LVU begära handräckning av 
Polismyndigheten eller Kriminalvården fr.o.m. 2020-04-24.

Sammanfattning av ärendet 
Inom individ- och familjeomsorgen uppstår ibland situationer där 
det finns behov av att snabbt kunna fatta beslut. Därför finns det i 
lagstiftningen bestämmelser om att nämnden i dessa fall kan 
förordna någon ledamot eller tjänsteperson att fatta beslut i 
nämndens ställe. Det är i dessa fall inte fråga om delegering utan 
om s.k. kompletterande beslutanderätt. Enligt 43 § 1 st. 2 p lagen 
med särskilda bestämmelser om vård av unga (LVU) kan 
kompletterande beslutanderätt tilldelas namngivna ledamöter och 
tjänstepersoner när det gäller att begära handräckning av 
Polismyndigheten eller Kriminalvården för att genomföra 
beslut  om vård eller omhändertagande. Nämnden behöver därför 
besluta vilka tjänstepersoner som ska ha rätt att begära 
handräckning. Beslut fattade med stöd av kompletterande 
beslutanderätt anmäls i sociala delegationen.

Beslutsgång
Ordföranden konstaterade att nämnden ställde sig bakom 
förvaltningens förslag till beslut

Handlingar i ärendet
 BRO 2019/441-4 (Godkänd - R 1) Förordnande av 

tjänsteperson
 BRO 2019/441-3 §12 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Förordnande av tjänsteperson
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Remisser

§ 13
Remiss En likvärdig fixartjänst inom staden, KS 2020/243 
BRO 2020/80

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar och överlämnar 
det till Kommunstyrelsen.

Sammanfattning av ärendet 
Stadsdelsnämnden har av Kommunstyrelsen fått en remiss om en 
likvärdig fixartjänst inom staden. Äldrenämnden fick i 
kommunfullmäktiges budget 2019 i uppdrag att kartlägga 
tidsåtgången beträffande de så kallade fixartjänsterna i syfte att 
stärka innehållsmässig likvärdighet. I kommunfullmäktiges budget 
för 2020 fick äldrenämnden i uppdrag att – i samråd med 
stadsdelsnämnderna – vidta åtgärder för att öka enhetligheten inom 
stadens fixartjänster. Staden ska tillhandahålla fixartjänsten på ett 
likvärdigt sätt i hela staden. Förvaltningen ser därför positivt på de 
förslag till åtgärder som presenteras i äldreförvaltningens 
kartläggning för att uppnå detta.

Beslutsgång
Ordföranden konstaterade att nämnden ställde sig bakom 
förvaltningens förslag till beslut

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/80-3 (Godkänd - R 1) En likvärdig fixartjänst 

inom staden
 BRO 2020/80-2 §13 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Remiss En likvärdig fixartjänst inom staden, 
KS 2020/243
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§ 14
Remiss Överenskommelse mellan kommunerna i 
Stockholms län om ärendeansvar för hemlösa, KS 
2020/424 
Svar på remiss till kommunstyrelsen
BRO 2020/127

Beslut 
Bromma stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen.

Sammanfattning av ärendet 
Sedan år 2006 finns en överenskommelse mellan kommunerna i 
Stockholms län gällande bestämmelser för ärendehantering av 
personer i hemlöshet. I överenskommelse regleras hur kommunerna 
i Stockholms län ska avgöra vilken kommun som är ansvariga att ge 
stöd när en person saknar stadigvarande boende eller har ett nytt 
stadigvarande boende i en ny kommun i länet. I den nu reviderade 
versionen finns de grundläggande bestämmelserna i 
överenskommelsen kvar, de förändringar som gjorts består ibland 
annat av tydligare definitioner av begrepp och man styrker vikten av 
dialog när kommunernas riktlinjer skiljer sig åt. Det är även 
förtydligats den lagstadgade skyldigheten vistelsekommunens 
ansvar under utredning av kommuntillhörighet. Bomma 
stadsdelsförvaltning är positiva till förslaget för de reviderade 
riktlinjerna och anser att Stockholm stad bör anta överenskommelse 
mellan kommunerna i Stockholms län om ärendeansvar för personer 
i hemlöshet. Vidare bedömer förvaltningen att det är av godo att 
kommunerna i fortsatt dialog genom Storsthlm kan fortsätta göra 
gemensamma överenskommelser och förtydliganden kring 
målgruppen för att underlätta i samverkan.

Beslutsgång
Ordföranden konstaterade att nämnden ställde sig bakom 
förvaltningens förslag till beslut

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/127-4 (Godkänd - R 1) Svar på remiss 

Överenskommelse mellan kommunerna i Stockholms län om 
ärendeansvar för hemlösa

 BRO 2020/127-2 §14 den 23 april 2020, Bromma 
stadsdelsnämnd Remiss Överenskommelse mellan 
kommunerna i Stockholms län om ärendeansvar för hemlösa, 
KS 2020/424
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§ 15
Remiss Nya riktlinjer för handläggning och 
dokumentation av ärenden gällande barn och unga inom 
individ- och familjeomsorgen 
Svar på remiss till kommunstyrelsen
BRO 2020/87

Beslut 
Bromma stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen.
 
Omedelbar justering.

Sammanfattning av ärendet 
En uppdatering av Stockholms stads riktlinjer för handläggning av 
barn och unga har bedömts som erforderliga utifrån att ny 
lagstiftning och föreskrifter har trätt i kraft inom flera delar som 
berör arbetet inom området för barn och unga inom individ- och 
familjeomsorgen. Likaså har socialstyrelsen get ut nya vägledningar 
som påverkar arbetet för målgruppen. I uppdateringen har man valt 
att se över strukturen för att förenkla för läsaren och tydligare 
hänvisa till bland annat Socialstyrelsens föreskrifter, allmänna råd 
och handböcker. Bromma stadsdelsnämnd bedömer att 
uppdateringarna är nödvändiga för att säkerställa att medarbetare i 
staden har den kunskap de behöver för att kunna utföra sitt uppdrag 
och följa rådande lagstiftning. Det är positivt med en tydligare 
koppling till socialstyrelsens handlingar och en möjlighet att 
ytterligare fördjupa sig inom olika områden. Detta underlättar för 
handläggaren att göra en mer rättssäker handläggning.

Förslag till beslut 
Lillemor Samuelsson (V) lämnade ett förslag till beslut.
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och konstaterade att 
nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
 
Reservation
Lillemor Samuelsson (V) reserverade sig till förmån för eget förslag 
till beslut:
 
"Att i huvudsak godkänna förvaltningens remissvar
 
Att kravet på att införa allvarssamtal inom 48 timmar i stadens 
riktlinjer för barn och ungdomsvård stryks
 
Att därutöver anföra
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Förslaget till nya riktlinjer för barn- och ungdomsvården i 
Stockholm är ett exempel på när politiken snarare detaljstyr än tar 
ansvar för ekonomi och de övergripande målen. Personalen inom 
socialtjänsten har en gedigen utbildning i socialt arbete på 
universitetsnivå, de har erfarenhet av yrket och de borde därför vara 
de som utformar framtidens metodarbeten inom socialtjänsten. 
Majoriteten tvingar nu socialtjänsten att arbeta efter arbetssätt som 
politiken anser är viktigt, snarare än att arbeta i led med den 
evidensbaserade praktik som faktiskt finns, vilket är 
anmärkningsvärt nu när allvarssamtalen ska permanentas. Inga nya 
resurser tillsätts för att genomföra det arbetet.
 
Förvaltningen lyfter också frågan om det är lämpligt att i riktlinjer 
ta med metoder, såsom allvarssamtal inom 48 timmar, eftersom de 
menar att riktlinjerna ska vara vägledning för de enskilda 
handläggarna att utifrån evidens och kunskap göra val av metod. Vi 
håller med förvaltningen och yrkar på att den delen i riktlinjerna 
stryks.
 
Utifrån ett barn- och ungdomsperspektiv vet vi att det för vissa unga 
kan vara motiverat att arbeta efter en modell med snabb 
återkoppling, medan det för andra riskerar att förstärka en 
problematisk identitet hos den enskilde och därför behöver bemötas 
på ett annat sätt än den utpekade strukturen. Socialförvaltningen har 
själva framhållit att det är viktigt att den här typen av samtal enbart 
bör ske vid allvarligare brott snarare än alla typer av brott. Därför 
förordar vi att nämnden uttrycker att det kravet stryks.
 
Denna syn på att socialtjänsten ska ägna sig åt alltmer polisiärt 
arbete är också något som på sikt kan riskera tilltron till 
socialtjänstens stödjande verksamhet och ytterligare urholka stadens 
resurser till annat som är viktigt. Vi vet till exempel att 
brukarperspektivet inom socialtjänsten (som ju är ett av benen i en 
evidensbaserad praktik) behöver utvecklas, men nu riskerar det att 
få stå tillbaka."
 
Särskilt uttalande
Johan Heinonen (S) lämnade muntligen ett särskilt uttalande:
 
"Socialdemokraterna hänvisar till de skrivningar i ärendet 
som partiet lagt i Socialnämnden".
 
 

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/87-2 (Godkänd - R 2) Remissvar på Nya riktlinjer 

för handläggning och dokumentation av ärenden gällande 
barn och unga inom individ- och familjeomsorgen
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 BRO 2020/87-3 §15 den 23 april 2020, Bromma 
stadsdelsnämnd Remiss Nya riktlinjer för handläggning och 
dokumentation av ärenden gällande barn och unga inom 
individ- och familjeomsorgen

Sida 31 (55)



Bromma stadsdelsnämnd Protokoll nr 4/2020

2020-04-23

§ 16
Remiss Motion om att kvalitetssäkra stadens 
tolkverksamhet, KS 2019/1983 
Svar på remiss till kommunstyrelsen
BRO 2020/108

Beslut 
Bromma stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen

Sammanfattning av ärendet 
Peter Wallmark och Martin Westmont från Sverigedemokraterna 
föreslår i sin motion om att kvalitetssäkra stadens tolkverksamhet 
att Stockholm stad bör anställa egna tolkar på de mest 
förekommande språken samt genomföra anonyma stickkontroller 
för att säkerställa att tolktjänsterna håller hög kvalité. Man önskar 
också att staden endast ska upphandla tolktjänster av företag som 
tillhandahåller auktoriserade tolkar. Bromma stadsdelsförvaltning 
bedömer att det befintliga ramavtalet väl fyller de behov som 
förvaltningen har vad gäller förmedling av tolktjänster. Och att de 
kvalitetssäkringssystem som finns inom det upphandlade ramavtalet 
ger möjlighet att följa upp kvalitén inom upphandlade leverantörer.

Förslag till beslut 
Anders Edin (SD) lämnade ett förslag till beslut.
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och konstaterade att 
nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
 
Reservation
Anders Edin (SD) reserverade sig till förmån för eget förslag till 
beslut:
 
"Att motionen tillstyrks och därutöver vill vi anföra följande:
 
Tolkanvändningen i stadens verksamhet har ökat markant de 
senaste åren och staden är i behov av att kostnadsbespara och 
kvalitetssäkra anlitandet av tolkar. Vår målsättning är att staden, 
med vissa undantag, endast ska erbjuda gratis tolkhjälp under en 
begränsad tid.
 
Det finns en problematik kring att auktoriserad tolk är en skyddad 
titel, medan benämningen tolk inte är det. Vem som helst kan kalla 
sig tolk. Att Stockholms stad anställer egna tolkar möjliggör 
kostnadsbesparingar och det skapar bättre förutsättningar att hålla 
en hög kvalité på de tolktjänster som staden använder sig av.
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Stadens ramavtal för tolkar är på väg att gå ut och en ny 
upphandling ska därför göras. Vårt förslag är att man istället 
anställer egna auktoriserade tolkar för de mest förekommande 
språkuppdragen. Därefter ska regelbundna stickkontroller 
genomföras för att garantera att tolkarna följer etiska regler och 
arbetar på ett korrekt sätt."
 
 

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/108-3 (Godkänd - R 1) Remissvar på motion om 

att kvalitetssäkra tolkverksamhet, KS 2019/1
 BRO 2020/108-2 §16 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Remiss Motion om att kvalitetssäkra stadens 
tolkverksamhet, KS 2019/1983
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§ 17
Motion om ökad tillgänglighet i staden, KS 2019/1455 
Motion av Alexandra Mattsson Åkerström och Sara Stenudd 
(båda V).
BRO 2019/408

Beslut 
Bromma stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
till kommunstyrelsen som svar på remissen.

Omedelbar justering

Sammanfattning av ärendet 
Alexandra Mattsson Åkerström och Sara Stenudd (båda V) har i en 
motion som skickats på remiss till bl.a. Bromma stadsdelsnämnd 
lagt fram förslag på en ökad tillgänglighetsanpassning av stadens 
lokaler och verksamheter. I motionen föreslås åtgärder som till 
exempel en tillgänglighetsfond, en funkisanalys i stadsplanering, 
ökad tillgänglighet på webben samt en tillgänglighetscertifiering av 
stadens lokaler. Då det idag pågår ett kontinuerligt arbete med att 
öka tillgängligheten inom Stockholms stad bör det fortsatta arbetet 
genomföras och förverkligas inom ramen för ordinarie planering 
och uppföljning av verksamheten. Förvaltningen menar att det kan 
vara en fördel att revidera det nuvarande programmet istället för att 
utarbeta ytterligare delar och moment som då blir pålagor till det 
redan befintliga programmet.

Förslag till beslut 
Lillemor Samuelsson (V) lämnade ett förslag till beslut.
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och konstaterade att 
nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
 
Reservation
Lillemor Samuelsson (V) reserverade sig till förmån för eget förslag 
till beslut:
 
Att tillstyrka motionen om ökad tillgänglighet i staden och att 
därutöver anföra:
 
Staden har sedan 2018 ett nytt delaktighetsprogram, som ska 
säkerställa delaktighet och tillgänglighet för personer med 
funktionsnedsättning. Programmet är ett steg på vägen, men staden 
har mycket arbete kvar att göra för att vara tillgänglig för alla. 
Stadsrevisionen har 2018 granskat tillgängligheten och ger flera 
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exempel på brister gällande exempelvis skollokaler och tillgång till 
information. Därför menar vi att även om mycket bra arbete pågår 
så behöver arbetet skalas upp för att staden, med både lokaler och 
offentliga platser, ska vara tillgängliga för alla.
 
För arbetet med ökad tillgänglighet i befintliga lokaler och 
offentliga platser behövs det mer resurser och därför föreslår 
Vänsterpartiet att staden inrättar en tillgänglighetskommission med 
tillhörande investeringsfond som leder stadens arbete med att 
säkerställa tillgängligheten. Vi ser också ett behov av att sätta upp 
ett mål för när alla stadens lokaler, alla lokaler där staden bedriver 
verksamhet eller där verksamhet bedrivs åt staden samt parker och 
torg ska vara fullt tillgängliga för att alla verksamheter ska ha en 
tydlig planeringshorisont.
 
Förvaltningen skriver att en eventuell standardiserad certifiering 
inte bör vara enbart en lokal angelägenhet för Stockholm utan den 
skall i så fall utarbetas och omfatta hela landet, gärna Norden och 
möjligen även fungera som en europeisk standard. Detta är såklart 
önskvärt på sikt, men att på ett enkelt sätt kunna veta om lokaler är 
tillgängliga för alla borde kunna göras som ett första steg."
 
 
 
 
 
 
 
 

Handlingar i ärendet
 272180 (Godkänd - R 1) Motion om ökad tillgänglighet i 

staden
 BRO 2019/408-2 §17 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Motion om ökad tillgänglighet i staden, KS 
2019/1455
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§ 18
Plansamråd - Del av Åkeshov 1:1, 2 (intill Kv Vadmalen) 
S-Dp 2017-17449
BRO 2020/97

Beslut 
Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som 
svar på stadsbyggnadskontorets remiss om plansamråd för del av 
Åkeshov 1:1 intill Kv Vadmalen.

Omedelbar justering.

Sammanfattning av ärendet 
Ett förslag till detaljplan för del av fastigheten Åkeshov 1:1 vid Kv 
Vadmalen i stadsdelen Riksby Stockholm, S-Dp 2017–17449, har 
upprättats av stadsbyggnadskontoret. Planförslaget avser att pröva 
omfattning, placering och utformning av ny bostadsbebyggelse med 
77 studentlägenheter i form av två husvolymer med nio respektive 
fyra våningar. Planområdet ligger nära Brommaplan och omfattar 
ett område mellan Drottningholmsvägen, Riksbyvägen och Kv 
Vadmalen i Bromma. Området är planlagt som park och består av 
kuperad naturmark med sly, tall, gran och en del ädellövträd. 
Platsen har enligt planförslaget ett begränsat rekreativt värde på 
grund av närheten till Drottningholmsvägen och dess buller.

 

Beslutsgång
Ordföranden konstaterade att nämnden ställde sig bakom 
förvaltningens förslag till beslut.
 
Särskilt uttalande
Johan Paccamonti m.fl. (M), Hanna Wistrand (L), Karl Persson 
(MP), Adrian Nordén (C) och Mia Widell (KD) lämnade ett särskilt 
uttalande som Johan Heinonen (S) och Lillemor Samuelsson (V) 
anslöt sig till:
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"Vi ställer oss bakom förvaltningens svar på samrådet och vill 
härutöver anföra följande:
 
Detta förslag skiljer sig markant ifrån start-PM från 2017 där 
placering av huskroppar, höjden på huskroppar och hur dessa skulle 
utformas var väsensskilda. Vi har fått information om att 
detaljplanen inkräktar på förskolan då man tar i bruk en parkremsa 
som avsatts för att säkerställa förskolans närmiljö. Detta måste 
utredas. Förskolan kommer att hamna i skugga stora delar av dagen 
på grund av höjd och närhet till byggnad.
 
Vi kan inte nog poängtera att förskolan inte får stängas under 
byggnation. Hur detta ska gå till på ett säkert sätt måste ses över 
med tanke på hur nära huskropparna ligger.
 
Grönområdet har mycket hög klassning som fornminnesområde 
som nu riskerar att förstöras, något även förvaltningen lyfter i sitt 
svar.
 
Vi vill å Pensionärsrådets vägnar lyfta möjligheten till blandat 
boende i husen blandat för äldre och studenter. Det bor många äldre 
i smalhusen i området som är mer eller mer inlåsta på grund av att 
dessa saknar hiss.
 
Eftersom grönområde bebyggs bör en specificerad plan för 
grönkompensation göras. Detta med tanke på den stora trafiken och 
trängseln i området. Den är inte gjord i en handvändning men den 
behövs desto mer."
 
Det är positivt med studentboende nära kollektivtrafik men just 
detta förslag har Skönhetsrådet helt dömt ut och de vill helt avbryta 
planarbetet. Så långt vill inte vi sträcka oss men höjden och 
utformningen är inte anpassad till området. Vi ser det också som 
demokratiskt problematiskt att det här förslaget skiljer sig så 
mycket ifrån det som godkändes i Start-PM."
 
 

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/97-4 (Godkänd - R 1) Plansamråd Kv Vadmalen 

Åkeshov 1:1
 BRO 2020/97-2 §18 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Plansamråd - Del av Åkeshov 1:1, 2 (intill 
Kv Vadmalen)
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§ 19
Remiss Trafikförändringar i SL-trafiken och 
Waxholmsbolagets trafik 2020/2021 
KS 2020/334
BRO 2020/99

Beslut 
Nämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
kommunstyrelsens remiss KS 2020/334.

Sammanfattning av ärendet 
SL/Trafikförvaltningen har påbörjat arbetet med trafikförändringar 
inför december 2020. Förslagen som avser linjesträckningar, 
turtäthet och trafikeringstid har tagits fram i samarbete med 
trafikutövarna och bygger bland annat på kommunala 
bebyggelseplaner, resandestatistik samt förslag från kommunerna 
inom ramen för trafikförvaltningens kommundialog. 
Stadsdelsförvaltningen har i remissvaret kommenterat de 
förändringar som berör Bromma stadsdelsområde samt angett ett 
antal förbättringsförslag där vi tagit hänsyn till synpunkter som 
inkommit till vår kännedom.

Förslag till beslut 
Johan Heinonen (S) lämnade ett förslag till beslut.
 
Beslutsgång
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och konstaterade att 
nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag.
 
Reservation
Johan Heinonen (S) reserverade sig till förmån för eget förslag till 
beslut:
 
"Att delvis bifalla förvaltningens yttrande och att därutöver anföra 
följande
 
Stadsdelsförvaltningen har i lämnat ett delvis genomtänkt svar på 
remissen, vilket nämnden nu vill justera genom att låta ett av 
förslagen utgå, samt att åter lyfta ett tidigare förslag.
 
Vi saknar framförallt att det i förvaltningens förslag inte lyfts fram 
frågan om behovet av bättre kollektivtrafik för stadsdelen 
Mariehäll. Mariehäll har genomgått en stor stadsutvecklingen och är 
idag Brommas befolkningsmässigt största stadsdel. 
Bostadsbebyggelsen fortsätter starkt i såväl Mariehäll som i Bällsta 
med utvecklingen av Solvallastaden.
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Det enda som i remissen sägs om den idag för Mariehäll viktigaste 
linjen 113 är att den ska få utökat trafikutbud till 15 minuters trafik 
dagtid. Redan idag har linjen det, eller kortare, i rusningstrafik. 
Problemet är den totala trafikbelastningen på sträckan, dels längs 
Bällstavägen och dels på sträckningen Sundbyberg – Solna. 
Överfulla bussar kommer inte fram och tidtabeller hålls inte.
 
Region Stockholm har i tidigare års remisser gällande SL:s 
trafikförändringar föreslagit möjligheten att korta linje 113 till att 
enbart trafikera Blackebergs Gård - Sundbybergs station för att på 
så sätt underlätta de kraftiga belastningsproblemen på sträckan. Så 
inte detta år. Istället föreslås att linjen förlängs in i Ingenting i 
Solna, i ett område som redan idag har stora trafikstörningar i 
rusningstrafik. Det kommer oundvikligen att leda till än fler drifts- 
och tidsstörningar för linjen. Vi vill därför ta bestämt avstånd till 
förslaget, och förordar istället tidigare års förslag om en delning av 
linjen enligt ovan.
 
Vi vill därtill uppmana Region Stockholm att redan nu vidta 
åtgärder så att ansvarig trafikutövare, Arriva, levererar rimliga 
åtgärder för att säkra turtäthet, punktlighet och resenärers säkerhet 
inom det nu gällande avtalet för sträckan 113.
 
Då frågan om utökad turtäthet och säkerhet är av yttersta vikt vill vi 
även utveckla förvaltningens förslag över linje 127. Detta genom att 
aktualisera ett tidigare förslag från Bromma stadsdelsnämnd att 
förändra linjesträckningen för linje 127 som idag går från 
Brommaplan Nockebyhov, samt idag med endast fyra (4) turer till 
Blackebergs Gård via Ängby camping/Ängbybadet och 
Mälarbackens vård- och omsorgsboende.
 
Genom att förändra linjesträckningen för linje 127 med en 
förlängning av linjen till Sundbybergs station (Brommaplan-
Nockebyhov-Ängby camping/Ängbybadet-Blackebergsgård-
Islandstorget-Mariehäll-Sundbybergs station) samt en utökad 
turtäthet på denna linje skulle man uppnå en bättre kollektivtrafik 
bl.a. för de boende i Mariehäll, då denna linje skulle passera både 
Islandstorgets T-banestation och Sundbybergs station. Detta skulle 
även medföra en bättre anslutning till Mälarbackens vård- och 
omsorgsboende. Dessutom skulle man med denna linjesträckning 
kunna underlätta för alla som vill ta sig kollektivt till Ängbybadet 
eller Ängby camping.
 
Nämnden vill avslutningsvis att det i remissvaret helt stryka 
förvaltningens förslag om behovet av spårvägsförbindelse sträckan 
Sundbyberg – Vällingby. Det kan omöjligen vara en prioriterad 
investering för Regionen, vare sig trafikmässigt eller finansiellt. 
Förslaget riskerar snarare att skapa hinder för vår stadsdels 
nödvändiga och finansiellt realistiska utökning av kollektivtrafik 
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per buss, likväl som de för hela regionen nödvändiga prioriterade 
spårbundna investeringarna."
 
Särskilt uttalande
Johan Paccamonti m.fl. (M), Hanna Wistrand (L), Karl Persson 
(MP), Adrian Nordén (C) och Mia Widell (KD) lämnade ett särskilt 
uttalande som Lillemor Samuelsson (V) anslöt sig till:
 
"Vi ställer oss bakom förvaltningens förslag till beslut och vill 
härutöver anföra följande:
 
Vi ser mycket positivt på att regionen planerar att öka turtätheten på 
busslinje 113 och 112. Dessa busslinjer knyter samman området 
Annedal med tvärbanan, blå linjens tunnelbana och pendeltåg i 
Sundbyberg samt gröna linjens tunnelbana i Alvik och vid 
Islandstorget. Busslinjerna är således väldig viktiga för de boende i 
Annedal så att pendling till arbete underlättas. I området sker 
fortfarande utveckling av hyresbostäder och bostadsrätter och 
befolkningen kommer således att öka de närmsta åren. Goda 
kommunikationsförbindelser är därför oerhört viktigt och en ökad 
turtäthet av linjerna 112 och 113 kan bidra till detta.
 
Därutöver behöver busslinje 124 från Alvik till Abrahamsberg få 
nya tillfälliga hållplatser då alla hållplatser från Alviksvägen fram 
till Abrahamsberg nu dragits in på grund av Västerleds avstängning. 
Det vill säga hållplatserna: Alviksvägen 1, Alléparken, 
Västerledstorget, Mossens idrottsplats och Nyängsvägen. Vi 
förordar att en tillfällig hållplats skapas vid tunnelbanan Stora 
Mossen samt en tillfällig hållplats skapas på Nyängsvägen mellan 
Bromma Gymnasium och Mosskroken i höjd med Stora Mossen IP. 
Stora Mossen IP är en av Stockholms största IP och nu har 
dessutom utomhussäsongen startat för fotboll och friidrott, 
inomhushallarna används året runt, dessutom ligger det ett större 
antal seniorbostäder i området som nu helt saknar kollektivtrafik."
 
 
 
 
 

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/99-3 (Godkänd - R 1) SL:s Trafikförändringar 

2020-2021
 BRO 2020/99-2 §19 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Remiss Trafikförändringar i SL-trafiken och 
Waxholmsbolagets trafik 2020/2021
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Anmälningsärenden

§ 20
Ekonomisk månadsrapport 
BRO 2020/46

Beslut 
Nämnden lägger rapporten till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Förvaltningen prognostiserar ett underskott med 3,6 miljoner kronor 
för 2020.

Handlingar i ärendet
 276057 (Godkänd - R 1) Månadsrapport 202003
 276056 Nyckeltal och vhtmått 2020
 BRO 2020/46-5 §20 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Ekonomisk månadsrapport
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§ 21
Remiss Naturvårdsstrategi för skyddsvärda ekar och 
ekmiljöer i Stockholms län KS 2020/291 
(kontorsutlåtande) 
BRO 2020/106

Beslut 
Nämnden lägger ärendet till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Bromma stadsdelsförvaltning är positiv till att en naturvårdsstrategi 
för länets ekmiljöer tas fram. När Stockholm växer och exploateras 
är det särskilt viktigt att slå vakt om de naturvärden som värdefulla 
ekar och ekmiljöer utgör.

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/106-4 (Godkänd - R 1) Svar angående 

Naturvårdsstrategi för skyddsvärda ekar och ekmiljöer i 
Stockholm

 BRO 2020/106-5 §21 den 23 april 2020, Bromma 
stadsdelsnämnd Remiss Naturvårdsstrategi för skyddsvärda 
ekar och ekmiljöer i Stockholms län KS 2020/291 
(kontorsutlåtande)

Sida 43 (55)



Bromma stadsdelsnämnd Protokoll nr 4/2020

2020-04-23

§ 22
Patientsäkerhetsberättelser 2019 
BRO 2020/115

Beslut 
Nämnden lägger bifogade patientsäkerhetsberättelser för 2019 till 
handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
Enligt patientsäkerhetslagen ska vårdgivaren senast den 1 mars 
varje år upprätta en patientsäkerhetsberättelse. Den ska beskriva hur 
verksamhetens patientsäkerhetsarbete har bedrivits under året, 
åtgärder och resultat samt övergripande mål och strategier inför 
kommande år. Patientsäkerhetsberättelsen ska från den 1 mars varje 
år finnas tillgänglig för den som önskar ta del av den. 
Patientsäkerhetsberättelse för 2019 har upprättats vid samtliga vård- 
och omsorgsboenden i egen regi i Bromma.

Handlingar i ärendet
 271909 (Godkänd - R 1) Patientsäkerhetsberättelser 2019
 BRO 2020/115-5 §22 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Patientsäkerhetsberättelser 2019
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§ 23
Svar på skrivelse från (S) om social dumping 
Skrivelse från Johan Heinonen m.fl. (S)
BRO 2020/81

Beslut 
Stadsdelsnämnden tar del av svaret och lägger det till handlingarna.

Sammanfattning av ärendet 
I en skrivelse om ”social dumpning” från Johan Heinonen m.fl. (S) 
ställer man frågor till stadsdelsförvaltningar där man önskar klarhet 
i arbetssätt utifrån den senaste tidens skriverier i media. I skrivelsen 
hänvisas till reportage i media där det beskrivs att rika kommuner, i 
företrädesvis Stockholms län, hänvisar kommuninvånare med 
ekonomiska problem till andra kommuner i Sverige.

Handlingar i ärendet
 273949 (Godkänd - R 1) remissar på skrivelse om social 

dumpning
 BRO 2020/81-3 §23 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Svar på skrivelse från (S) om social 
dumping
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§ 24
Synpunkter från Pensionärsrådets ledamöter 
BRO 2020/39

Beslut 
Nämnden lägger rådets synpunkter till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/39-11 Sammanställning av synpunkter från 

pensionärsrådet.
 BRO 2020/39-12 §24 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Synpunkter från Pensionärsrådets ledamöter
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§ 25
Protokoll Rådet för funktionshinderfrågor 
BRO 2020/41

Beslut 
Nämnden lägger protokollet till handlingarna. 

Handlingar i ärendet
 278050 Protokoll Bromma stadsdelsförvaltnings råd för 

funktionshinderfrågor 200414
 BRO 2020/41-7 §25 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Protokoll Rådet för funktionshinderfrågor
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§ 26
Förvaltningsgruppens protokoll 
BRO 2020/40

Beslut 
Nämnden lägger protokollen till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/40-13 §26 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Förvaltningsgruppens protokoll
 BRO 2020/40-9 Protokoll - Förvaltningsgruppen nr 4 2020-

03-26
 BRO 2020/40-10 Protokoll - Förvaltningsgruppen nr 5 2020-

04-02
 BRO 2020/40-11 Protokoll - Förvaltningsgruppen nr 6 2020-

04-09
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§ 27
Delegationsbeslut 2020 - anmälan till nämnden 
BRO 2020/13

Beslut 
Inget att rapportera.

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/13-8 §27 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Delegationsbeslut 2020 - anmälan till 
nämnden 
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§ 28
Anmälningsärende – inkomna rapporter och beslut enligt 
Lex Sarah 
BRO 2020/1

Beslut 
Nämnden lägger ärendet till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/1-13 (Godkänd - R 2) Sammanställning beslut 

och rapporter enligt lex Sarah
 BRO 2020/1-14 §28 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Anmälningsärende - inkomna rapporter och 
beslut enligt Lex Sarah
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§ 29
Inkomna rapporter och protokoll 
BRO 2020/51

Beslut 
Nämnden lägger ärendet till handlingarna.

Handlingar i ärendet
 BRO 2020/51-7 §29 den 23 april 2020, Bromma 

stadsdelsnämnd Inkomna rapporter och protokoll 
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§ 30
Nämndens och förvaltningens frågor 

Beslut 
 
Skrivelse:
Lillemor Samuelsson (V) lämnade en skrivelse till nämnden om om 
hur stadsdelsförvaltningen arbetar för att minska spridning av 
covid-19 i hemtjänsten och på äldreboenden.
 
Beslut:
Nämnden beslutade att överlämna skrivelsen till förvaltningen för 
besvarande.
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Slutet sammanträde

§ 31
Borttagen på grund av sekretess 
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§ 32
Borttagen på grund av sekretess 
BRO 2019/417
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§ 33
Borttagen på grund av sekretess 
BRO 2019/367
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